

Image not found or type unknown



Nazi Municipal Administration as an Instrument of Nazi Terror and Persecution. A Comparative Analysis of the Vienna Area of Rule 1938-1945

in German:

Nationalsozialistische Stadtverwaltung als Instrument von NS-Terror und Verfolgung. Eine vergleichende Analyse des Herrschaftsraums Wien 1938–1945

Project

Description

The aim of the research project "Nazi Municipal Administration as an Instrument of Nazi Terror and Persecution. A Comparative Analysis of Vienna's Area of Rule 1938-1945" is a scholarly study that, against the backdrop of recent theoretical-methodological research approaches - in particular, new administrative history, new urban history research based on the research literature and a selection of archival holdings - makes a significant contribution to the research field of the Nazi history of violence and Holocaust studies. The research question focuses on the Nazi practice of rule in Vienna as an instrument of terror and persecution, its objectives, its "administrative acts," its scope of action, and especially its role in the persecution and deportation of the Austrian Jewish population, which was forcibly relocated to Vienna in 1938/39, in comparison with other cities in the German Reich from 1938 to 1945. A detailed report on the research workshop on H-SOZ-KULT - the most important communication medium for GSK research in the German-speaking world - as well as publications in international journals will communicate the research results of the project to an international scientific public.

in German:

Ziel des Forschungsprojekts „Nationalsozialistische Stadtverwaltung als Instrument von NS-Terror und Verfolgung“. Eine vergleichende Analyse des Herrschaftsraums Wien 1938–1945“ ist eine wissenschaftliche Studie, die vor dem Hintergrund rezenter theoretisch-methodischer Forschungsansätze – insbesondere neue Verwaltungsgeschichte, neue stadtgeschichtliche Forschung auf Basis der Forschungsliteratur und exemplarisch ausgewählter Archivbestände – einen wesentlichen Beitrag zum Forschungsfeld nationalsozialistischer Gewaltgeschichte und Holocaust Studies leistet. Die Fragestellung richtet sich auf die nationalsozialistische Herrschaftspraxis in Wien als Instrument von Terror und Verfolgung, ihre Zielsetzungen, ihr „Verwaltungshandeln“, ihre Handlungsspielräume, insbesondere ihre Rolle in der Verfolgung und Deportation der österreichischen jüdischen Bevölkerung, die 1938/39 nach Wien zwangsübersiedelt wurde, im Vergleich mit anderen Städten im Deutschen Reich 1938 bis 1945. Ein ausführlicher Bericht über den Forschungsworkshop auf H-SOZ-KULT – dem wichtigsten Kommunikationsmedium für GSK-Forschung im deutschsprachigen Raum – sowie Publikationen in internationalen Fachjournals sollen die Forschungsergebnisse des Projekts einer internationalen wissenschaftlichen Öffentlichkeit vermitteln.

Applicant

Austrian Academy of Sciences Institute for Cultural Studies and History of Theatre

in German:

Österreichische Akademie der Wissenschaften Institut für Kulturwissenschaften und Theatergeschichte

Website

<http://oeaw.ac.at/ikt>

Location

Austria | [show on map](#)

Approved

21 Dec 2020

Category

Research

Type

Academic / scientific projects

Funding

National Fund budget

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.